
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sessió de retorn i tancament 
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Dades de l’activitat 

Dia de l’activitat 26 de juliol del 2022 

Durada de l’activitat de 18:00 h a 20.00 h  

Lloc de l’activitat Seu del Districte Ciutat Vella 

Format Presencial 

Persones assistents 21 

Objectius de l’activitat 

● Presentar les idees principals de l’avant projecte  del Dr.Fleming i de les possibles 

accions en la plaça de La Gardunya del barri del Raval. 

● Revisar i fer el feedback a les propostes en funció dels resultats del procés participatiu. 

● Obrir la possibilitat de la conformació d’un grup de seguiment. 

Desenvolupament de la sessió 

1. Benvinguda per part del Districte  

● Santi Ibarra, Conseller del districte de Ciutat Vella, fa la presentació de la sessió i dona 

les explicacions pertinents sobre el temps d’espera per el retorn de resultats. 

● Montse Redón, Cap de Projecte del Pla de Barris Raval, fa l’explicació del context, el 

retorn dels temps i activitats del procés participatiu. 

2. L’empresa de dinamització Raons fa el retorn dels resultats del procés participatiu. 

3. L’equip de dinamització explica la proposta de dinamització de la plaça La Gardunya i Jardins 

del Doctor Fleming, com resposta a aquesta necessitat manifestada en el procés participatiu. 

4. Els arquitectes redactors de l’avantprojecte de l’empresa SCOB fa la presentació de les idees i 

propostes de l’avantprojecte. 

5. Es fan dos grups per revisar la proposta d’avantprojecte amb el veïnat i recollir les seves 

observacions. 

6. Es fa la posada en comú i tancament de la sessió. 

 

Aportacions recollides del treball de grups 

Tema 1: MOBILITAT I ACCESSIBILITAT 

Grup 1: Dinamització Alicia 

Preguntes i respostes: 
● Zona de càrrega i descàrrega. Pregunta sobre l'accés de vehicles de càrrega i descàrrega i 

quina és la zona definida i es demana replantejar aquest espai. S’apunta que es valorin 

alternatives tant amb la zona tècnica del pàrquing del mercat de la Boqueria com amb les 

places creades recentment a la part del final del Dr. Dou. 

○ Resposta: La zona de càrrega i descàrrega funciona segons horaris i una d'elles 

està situada al C/ Floristes de les Rambles. 

● Com quedarà l'actual zona d'aparcament de motos que actualment aparquen en zones no 

permeses? 

○ Resposta: No està previst aparcament de motos a zones no permeses. 

L'aparcament de motos a les zones permeses es regularà i se senyalitzarà.  

● Com serà l'entrada i sortida de vehicles pel carrer de les Floristes de la Rambla, els 

vehicles tindran espai delimitat? 

○ Resposta: Les entrades i sortides es mantenen igual. No hi haurà un espai 

delimitat per a vehicles, hi haurà plataforma única ja que es considera que és la 



 
 

millor manera per garantir la preferència del vianants. Es posaran senyalitzacions i 

es valorarà la possibilitat d'incorporar bol·lards per regular el trànsit de vehicles.  

Aportacions: 

● Necessitat d'ampliació de l'espai de càrrega i descàrrega per permetre el pas de vehicles 

molt grans (Entitat: la Perla). Preocupació per la limitació de l'espai per als arbres nous 

previstos. 

○ Resposta:  

■ Opció 1: proposta: ampliar l'espai entre la filera d'arbre i la façana. 

■ Opció 2: definir una zona de càrrega i descàrrega en perpendicular a la 

façana amb una senyalètica subtil. 

Grup 2: Dinamització Carlos 

Preguntes i respostes: 

● Es pregunta com s’ha resolt els problemes de mobilitat del carrer Floristes de la Rambla: 

velocitat dels cotxes, aparcaments de motos, accessos a l’aparcament de l'edifici BPO, 

espais per vianants estrets, dificultat d’accessibilitat. Es considera que no queda resolt el 

problema de l’entrada i sortida al portal de Floristes de la Rambla 10 ja que no hi ha vorera 

i no coincideix amb l’entrada del pàrquing resultant sent perillosa pels vianants i veïnat de 

la finca.   

○ Resposta: Es comenta que s’han atès totes les demandes en aquest aspecte, s’ha 

ampliat les voreres a 2,40m, s’ha fet més estret el carril de cotxes i s’ha ampliat la 

zona dels jardins aproximadament 5 metros. L’accés a l’aparcament de l’edifici 

s’ha resol mitjançant la modificació de la corva i cota, també es deixa un espai més 

ampli. Totes les terrasses es posen fora del límit dels jardins. 

● Als veïns preocupa el soroll de la càrrega i descàrrega i zona secundària dels jocs d’infants 

ubicades en els jardins del Doctor Fleming, consideren que s’han de diversificar els usos. 

○ Resposta: Es diu que la càrrega i descàrrega s’hauria de fer en horaris acotats. Tot 

així cal complementar amb major vigilància i sancions als que no compleixen els 

horaris. Sobre els jocs d’infants es respon en el Tema 2. 

 

Tema 2: USOS I GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC 

Grup 1: Dinamització Alicia 

Preguntes i respostes: 
● Perquè es posen les taules de ping-pong a Pl. Gardunya si s'havien demanat per als 

Jardins del doctor Fleming? 

○ Resposta: s'ha de tractar de no omplir molt els espais (Jardins del Doctor Fleming) 

amb molts elements. 

 

● On s'ubiquen les terrasses? 

○ Resposta: hi ha un espai amb diversos usos i horaris, en el qual l'ús com espai de 

terrassa es troba en la mateixa ubicació, però regulat amb franges horàries. 

 

● Hi ha molta densitat dels jocs per infants (monotemàtic, joc d'infants als Jardins del Doctor 

Fleming). Es pregunta si els jocs previstos són adients per a infants per sobre dels deu 

anys. Es demana tenir una visió global i una planificació a nivell de barri i districte de les 

zones de joc (franges d’edat, tipologia...) per no solapar-se amb d’altres intervencions ja 

previstes als pressupostos participatius a espais propers. 

○ Resposta: Sobre la densitat d’espai de jocs, es diu que hi han normatives de 

districte que demanen una sèrie de metres quadrats i usos dels jocs infantils. 

Sobre l’edat, hi ha diversitat de tipus de jocs proposats. Un últim punt, en la plaça 

La Gardunya no es preveu posar molts jocs per no sobre omplir l'espai. Es valoren 

els espais buits com espais per generar activitat espontània. 

 



 
 

● Es qüestiona la instal·lació de taules de ping-pong en la plaça la Gardunya, per possibles 

usos que puguin intensificar a les actuals conductes incíviques. Aquest qüestionament 

serveix per a introduir el tema de les conductes incíviques i els "racons" que afavoreixen 

l'estada amb aquests comportaments. 

○ Resposta: hi ha qüestions difícils d'abordar, com l'estada de persones sense llar a 

la plaça o les conductes incíviques, però hi ha limitants que impedeixen la reforma 

d'alguns elements com per exemple, la protecció del patrimoni o les limitacions de 

pressupost. S'incrementa la il·luminació en la zona per dissuadir aquest tipus de 

comportament. Tot així queda com tema a revisar.  

Aportacions: 
● Revisar si és adient el mobiliari de taules de ping-pong a la plaça la Gardunya segons les 

preocupacions manifestades.  

 

Grup 2: Dinamització Carlos 

Preguntes i respostes: 
 

● Es pregunta per l'escenari. 

○ Resposta: es diu que aquesta infraestructura per la seva dimensió i 

característiques fa perdre espai lliure i es pot desvirtuar el seu ús. Tot així és un 

tema a estudiar. 

 

● Es pregunta sobre les paradetes de la façana del mercat de la Boqueria. 

○ Resposta: es diu que encara s'està en reunions amb els interlocutors, encara no hi 

ha res definit, però la voluntat és que siguin espais amb activitats que aportin a la 

veïnificació de l'espai. 

 

● Es manifesta una preocupació pel soroll que pot generar l'espai infantil que es troba més al 

costat dels edificis d'habitatges i es demana diversificar usos per a adults en aquest espai. 

○ Resposta: es diu que el tipus de mobiliari no genera soroll, i els horaris són diürns i 

acotats. 

 

● Sobre les taules de ping-pong i jocs de taula en la plaça la Gardunya. Els veïns deixen 

constància de la seva preocupació del fet que aquest mobiliari pot fer que la situació sigui 

pitjor i faciliti el mal ús de la gent que ja utilitza la plaça com un menjador (problema del 

take-away). Entenen que tot mobiliari té els seus pro i contres, però que en el cas de la 

plaça la Gardunya hi ha una problemàtica greu d'ocupació i dinàmiques incíviques i en 

aquest context, aquest mobiliari, representa un risc més elevat de mal ús que per altres 

jocs.  

○ Resposta: Tot i que és un tema amb major complexitat i no es limita únicamente al 

mobiliari, es un tema que es valorarà. 

Aportacions: 
 

● Es proposa que es revisi les conseqüències de posar el mobiliari de joc en la plaça La 
Gardunya.  

○ Resposta: es un tema que es valorarà. 

 

Tema 3: ESPAI FÍSIC, IMATGE I CONFORT 

Grup 1: Dinamització Alicia 

Preguntes i respostes: 
 

● Es netejaran els grafits de les parets de la Pl. Gardunya? 

○ Resposta: està previst netejar-los, però sobretot s'espera que la intervenció en la 



 
 

plaça pugui dissuadir o disminuir la presència de graffitis. 

 

● On estaran ubicats els lavabos públics? 

○ Resposta: Només està clar que no poden estar on estan actualment, però no s'ha 

definit si hi seran i on. 

○ Al final de la sessió el Conseller va anunciar que es posaran lavabos públics. 

Aportacions: 
 

● Es demana la senyalització i visibilització d'equipaments culturals. 
○ Resposta: no s'havia tingut en compte, i no està clar que sigui competència de 

l'equip de redacció. Es revisarà. 
 

● Hi ha un problema d'inundació de l’entrada  de l'edifici de l’edifici de Floristes de la Rambla 
10 per les pendents del carrer i també de connexió dels clavegueram d’aquesta finca amb 
la claveguera general ja que no hi ha prou pendent. Es demana que es tingui en compte i 
que es millori la situació o almenys que no empitjori. 

○ Resposta: No s'ha fet encara l'estudi de sanejament, però es tindrà en compte i es 
planteja aprofitar la repavimentació per rectificar els pendents. 

 

Grup 2: Dinamització Carlos 

Preguntes i respostes: 
● Es pregunta sobre com s'han tractat els racons o espais residuals. 

○ Resposta: es diu que s'han posat elements com els jocs d'infants en els jardins del 
Doctor Fleming, aquests han ocupat i optimitzat més l'espai. Tot i així el cas de 
l'espai que connecta els jardins amb el passatge de l'Hospital és molt complex que 
es pugui resoldre.  
 

● Tot el grup de participants emfatitzen un tema que en el procés participatiu també va ser 
molt recurrent, l'impacte negatiu de les actuals cadires de la plaça la Gardunya, es 
considera un mobiliari que no és adient, no és ergonòmic i afavoreix actes incívics. ES 
destaca que hi ha un excés de fraccionament de l’espai i aquest fraccionament pot 
agreujar la inseguretat al crear racons que dificultin la visibilibilitat. 

○ Resposta: la plaça té molt pocs anys de ser construïda i és difícil fer aquest tipus 
d’intervenció, tot així es pren nota de l’observació. 

Aportacions: 
● Es proposa que s'instal·lin bancs ergonòmics i  que es prioritzi la comoditat i la seguretat al 

disseny. Es posa com referència els bancs de la superilla de Sant Antoni. 
○ Resposta: sobre l'ergonomia dels bancs es diu que s'estudiarà aquesta possibilitat. 

 

Tema 4: NATURA I SOSTENIBILITAT 

Grup 1: Dinamització Alicia 

Preguntes i respostes: 
 

● Els parterres resulten estructures estèticament molt antigues. Es proposa instal·lar 

elements de tancament menys visibles. 

○ Resposta: la tanca dels parterres es farà de la manera més efímera possible, però 

de part de parcs i jardins es demanen determinats tipus de tanques per evitar el 

vandalisme o actes incívics. 

Aportacions: 

● Es demanen més arbres, perquè actualment la plaça Gardunya no és un lloc d'estada. 

○ Resposta: S'estudia incorporar el màxim nombre d'arbres i elements vegetals 

possible, tot i les limitacions tècniques es valorarà. En el cas dels jardins del 

Doctor Fleming la incorporació de sauló i altres materials amb color per substituir 

l'asfalt, aportarà a la sensació de frescor i confort de la zona. 



 
 

Grup 2: Dinamització Carlos 

Preguntes i respostes: 

● Es pregunta sobre el tema de l’ombra i la necessitat de més arbres en la plaça la 

Gardunya. Es diu que aquest tema no està resolt, i es deixa constància que aquesta plaça, 

requereix una intervenció molt més gran i ambiciosa per poder abordar la gravetat de la 

seva problemàtica i no accions puntuals.  

○ Resposta: es respón que per temes tècnics, al tenir l’aparcament a baix de la plaça 

no es pot tenir la profunditat suficient per arbres més densos i grans. Superar 

aquest problema tècnic és molt complicat i poc viable. Tot així, es diu que en la 

proposta s’ha augmentat el nombre d’arbres, i es planteja recuperar els parterres i 

posar arbustives protegides per generar millors condicions ambientals a l’espai.  

 

● S’observa que en la proposta, els parterres estan fragmentats i crean racons en la zona 

més problemàtica de la plaça. Això pot fer que els actuals problemes d’incivisme siguin 

més greus. 

○ Resposta: Es valorarà. 
 

Aportacions: 

● Es demana invertir més recursos i aixecar tota la plaça per donar espai per instal·lar arbres 

més grans. Es diu que si es vol canviar la plaça, és fonamental fer intervencions de major 

envergadura. 

○ Resposta: es diu que aixecar la plaça significaria un altre projecte que fins ara és 

poc viable. 

● Es proposa que els parterres es puguin concentrar en un espai per no deixar petits racons 

que afavoreixin actes incívics. 

○ Resposta: sobre el replanteig dels parterres es diu que es valorarà i es recull la 

preocupació sobre que aquests petits canvis puguin empitjorar la situació de la 

plaça pel que fa als actes d'incivisme. 

Conclusions 

● Sobre la proposta d'avantprojecte dels Jardins del Doctor Fleming, es valora positivament 

l’augment de l’arbrat i la vegetació. Les observacions més destacades fetes són sobre el 

soroll de la càrrega i descàrrega i es demana més diversitat d’usos més enllà dels jocs 

d'infants, la complexitat de recuperar alguns espais residuals, la circulació de carrer les 

Floristes i la senyalització. 

● La proposta per a la plaça Gardunya no ha sigut satisfactòria per als participants, 

demanen que la complexitat de la seva problemàtica requereix una intervenció major i no 

únicament accions puntuals.  

○ Es valora la intenció d'augmentar l'arbrat, tot i que diuen que no és suficient i que 

cal major inversió per resoldre els temes tècnics i possibilitar arbres més densos i 

grans o plantejar solucions creatives que puguin resoldre la falta d'ombra. 

○ Es diu també que la zona més conflictiva de la plaça s'ha fragmentat amb la 

proposta dels parterres, cal concentrar-los i evitar generar espais de residuals o 

racons. 

○ Es reafirma que no es volen els actuals bancs i demanen bancs més ergonòmics i 

eliminar els espais perillosos que generen actualment els bancs. 

○ Es posa en alerta sobre els riscos de la instal·lació de taules de jocs i ping-pong. 

En el cas específic de la plaça Gardunya podrien accentuar la problemàtica. En 

aquest punt, des de la dinamització se suggereix que abans de posar qualsevol 

element d'aquests tipus, es treballi amb mobiliari efímer i desmuntable 

acompanyat d'activitats controlades de dinamització per aquests jocs, amb 

l'objectiu d'afavorir l'ús del veïnat. 

 

 



 
 

Annex 1. Esmenes i aportacions al projecte de la plaça Doctor 

Fleming i Gardunya 
 

A continuació es detallen les esmenes i aportacions a l’avantprojecte realitzades per 6 

persones i que ens han fet arribar per correu electrònic posteriorment a la sessió de 

treball realitzada el 26 de juliol de 2022. 

Aportacions Marta Roigé  (Veïna de Floristes de la Rambla) 

1. Reixes de la zona enjardinada al costat de l’hospital de la Santa Creu 

Segons la nostra experiència d’aquests últims anys, sempre que hi ha un espai tancat, 

aquest acumula brutícia i se’n fa un mal ús. Proposaria repensar aquest espai prenent 

com a exemple el passeig Sant Joan.  

2. Espai de parc infantil 

Aquest espai infantil que ocupa tota la zona de Dr. Fleming serà un espai buit i 

infrautilitzat durant les hores de classe dels infants. Seria convenient i crec que molt 

necessari per a la integració del barri, que hi hagi un espai de convivència entre la gent 

gran i els infants. Per tant, caldria incloure usos per a la gent gran, com seria un espai de 

reunió i joc (un exemple, seria l’àrea d’esbarjo i reunió a la plaça de la Sagrada Família).  

3. Càrrega i descàrrega 

La zona de Doctor Fleming és una zona difícil de trànsit per l’entrada al pàrquing que 

topa sempre amb la sortida de veïns de l’edifici número 10. Si, a més, en un espai tan 

petit hi incloem càrrega i descàrrega, terrasses, etc. la idea de pacificació no s’obtindrà 

mai. Proposo posar la càrrega i descàrrega al costat de la façana de l’antic hospital de la 

Santa Creu, on no es molesta la pacificació dels carrers ni el veïnatge. 

4. Col·locació de taules de ping pong i escacs a la plaça de la Gardunya 

Tot i que una àrea de joc està bé, penso que no s’ha tingut en compte la situació real de 

la plaça de la Gardunya, la qual es veu directament afectada per l’afluència i massificació 

de turistes que mengen a la mateixa plaça. Per tant, aquests espais proposats 

esdevindran taules per a menjar i no per al gaudi dels veïns. Crec que, en primer lloc, 

caldria proposar un espai per solucionar els problemes de take away del mercat. La 

plaça esdevindrà, amb aquest projecte que s’ha proposat, un gran menjador on 

s’acumularà la brutícia i no se solucionarà el problema de base. Caldria a més repensar 

més xona verda per a aquest espai i paviment tou. 

 

Marta Roigé Balada 

Veïna de Floristes de la Rambla 
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Aportacions Jaume Carné, Marta Poch, Mirian Hidalgo, Juanjo Moreno (veïnat de la 

Plaça de la Gardunya 

Introducció 

Aquestes aportacions tenen com punt de sortida la percepció de determinats aspectes funcionals 
i estètics de l’avantprojecte presentat i vinculats a les causes del actuals usos de l’espai públic 
que comprèn el sistema de places i jardins Rubió i Lluch, Fleming i Gardunya. Com punt 
d’arribada té un conjunt de 6 propostes que pretenen aportar més informació als redactors del 
projecte i els responsables del districte per tal d’encertar en major grau a les futures 
intervencions. 
 
En termes generals, hem partit des de la nostra experiència de veïns i usuaris de les places i, i 
des de aquesta respondre a les causes urbanístiques que generen els usos intensius i 
inapropiats al mateix temps que fomentem els usos desitjats per la Veïnificació de les places 
Dr.Fleming i Gardunya. 

 
Perfilant una mica volem afegir que entenem que Dr. Fleming i Gardunya formen part d’un 
subsistema de places i jardins que demana convidar com a referent els jardins de Rubió i Lluch i 
no donar l’esquena a l’antic Hospital de la Santa Creu. Creiem que aquesta relació és evident i 
que cal potenciar la comunicació entres aquests espais tan de forma funcional, com estètica i 
simbòlica. 

 
A continuació passem a presentar les 6 propostes, on cada una d’elles vol respondre des de la 

lògica ajust del problema/solució. 

 
Propostes 

Passem a ubicar les propostes numèricament en el plànol de conjunt d’avantprojecte, tal com 
segueix: 



 
 

 

PROPOSTA Nº 1. Substituir la vegetació entapissada i enreixada per jardineres elevades 

40 cm d’alçada amb arbustives. L’experiència com habitants de Ciutat Vella ens diu que les 

coses que s’engabien acaben convertint-se en refugi de la brutícia i els mals usos (p.ex. a la 

Vía sepulcral de la plaça de la Villa de Madrid). Funciona millor jardineres i parterres elevats 

( p.ex. a la plaça Castella), tant pels seus usos om per la conservació de la vegetació i l’arbrat. 

En cas que no es pugui intervenir amb obra en el perímetre patrimonial una solució pot ser fer 

jardineres autoportants de xapó metàl·lic. 

Aquestes jardineres seríem un element icònic i estètic, que podríem portar banc o no, en funció 

de les necessitats, i que podrien anar-se repetint en altres punts del conjunt de la intervenció. 

En tot cas, en els parterres paral·lels a la façana de la Reial Acadèmia de Medicina cal que 

estiguin tocant a aquesta i no generin passadissos, doncs els veïns tenim comprovats que els 

espais amb certa intimitat acaben generant activitats il·lícites. 

PROPOSTA Nº 2. Redissenyar el sorral i zona experimental per a jocs petits per combinar-

lo amb el joc de la petanca. Defensen una ciutat jugable diversa i plural, que no sigui 

hiperespecialitzada, que juguin grans, joves i petits. Fer un espai més polivalent que serveixi 

també per jugar a petanca, farà d’aquets racó un punt de trobada per altres tipus d’usuaris i 

franges horàries. 

Cobrir el màxim de franges horàries es important per no facilitar l’ocupació més conflictiva. 

PROPOSTA Nº 3. Treure la zona de càrrega i descàrrega i portar-la a la ubicació de la 

PROPOSTA 4. Dr. Fleming té una mobilitat molt concentrada i desendreçada en poc espai, en 

una zona on es vol potencial la prioritat la Veïnificació. En concret, centralitzar la càrrega i 

descàrrega on està pensat en projecte, just davant de l’entrada del pàrquing, genera un punt 

fosc i perillós de cara als vianants, i augmenta els ja elevats nivells de contaminació acústica. 

Massa coses en pocs m2. A més, s’han afegit al carrer Dr. Dou, entre els carrers Carme i Pintor 

Fortuny, un mínim de 4 noves places de carrega i descarrega que esponja les necessitats. 

Proposem eliminar la zona de càrrega i descàrrega, ampliar les voreres i separar-les del carril 

per a cotxes amb jardineres elevades que facilitin el pas dels vianants però no de motos i cotxes. 

Aquestes jardineres seríem un element icònic i estètic, que podríem portar banc o no, en funció 

de les necessitats, i que podrien anar-se repetint en altres punts del conjunt de la intervenció. 

PROPOSTA Nº 4. Ubicar la zona de càrrega i al llarg de la façana de l’Antic Hospital de la 

Santa Creu. Aquesta zona, a dia d’avui, ja es una zona “natural” de càrrega i descàrrega de 

vehicles comercials i de serveis. Podem aprofitar la sinergia i formalitzar-la d’una forma 

racional, alliberant a Dr.Fleming d’aquesta funció i fomentant que la càrrega i descàrrega es faci 

a través de la planta -1 del pàrquing destinat al mercat. 

PROPOSTA Nº 5. Unificar tots els parterres actuals amb un gran sauló aixecat uns 25-30 cm 

i que englobi el seu conjunt. La densitat d’usos generada molt especialment pels visitants de la 

Boqueria és el principal responsable de la decadència de la plaça Gardunya, ja que fa d’efecte 

crida 



 

d’altres usos incívics, i es converteix en una baula de la cadena tròfica de les gavines i de 

determinats col·lectius que fan vida al carrer. D’altra banda, l’espai central com distribuïdor de tràfic 

rodat i humà s’afegeix a aquesta densitat d’usos. Per últim, les jardineres i parterres enrasades no 

acaben de funcionar a Ciutat Vella, per raons semblants a les de la PROPOSTA 1. 

Així doncs, a l’unificar tots els parterres dintre d’un únic sauló aixecat, aconseguint reduir i reconduir 

el tràfic el tràfic pels seus laterals, així com fer un paviment més fàcil de netejar. Al mateix temps, 

proposem aixecar a 40 cm les actuals jardineres. Aquestes jardineres seríem un element icònic i 

estètic, que podríem portar banc o no, en funció de les necessitats, i que podrien anar-se repetint en 

altres punts del conjunt de la intervenció. 

PROPOSTA Nº 6.  Ubicar una gran jardinera elevada de punta a punta de la façana del mercat 

que dibuixi la diferencia d’usos respecta a la plaça . Per les raons esmenades a la PROPOSTA 

5 proposem aquest element que hauria d’absorbir i redissenyar una jardinera/banc existent al mig 

d’aquets tram. Aquestes jardineres seríem un element icònic i estètic, que podríem portar banc o no, 

en funció de les necessitats, i que podrien anar-se repetint en altres punts del conjunt de la 

intervenció. 

Resum 

Suggerim cosir estèticament les places Dr. Fleming i Gardunya gràcies a un disseny d’un sistema 

únic de jardineres i parterres elevats a 40 cm d’alçada, que pot ser una evolució reconduïda de les 

actuals jardineres de la plaça Gardunya. Aquesta intervenció seria un grau d’enjardinament 

interessant que ens aproparia als Jardins de Rubió i Lluch. 

Suggerim que els saulons tinguin protagonisme en les places Dr. Fleming i Gardunya. Aquesta 

intervenció seria un grau d’enjardinament interessant que ens aproparia als Jardins de Rubió i 

Lluch. 

Suggerim un urbanisme funcional, tàctic i tàcit que no sigui tímid en afrontar els usos intensius i 

incívics de la plaça, delimitant amb claredat una intervenció urbanística que prioritzi amb 

contundència la Veïnificació per sobre de forces molt potents com som els visitants de la Boqueria, 

dels col·lectius mes incívics i el tràfic de vehicles. 

Aportacions Belen Casado (veïna) 

Qüestions o problemes que es plantegen dins del procés de participació per cercar solucions: 

 La forma en la que estan posats els seients i els parterres a la part central de la pl. Gardunya 

que generen espais i racons poc segurs i que sembla que no només es queden igual, sinó 

que es fragmenta encara més l'espai de manera que serà encara més difícil passar pel mig 

de la plaça sobretot de nit.  

 La diversificació d'usos als jardins de doctor fleming que es va demanar, i en canvi es 

proposa únicament ús de jocs infantils, terrasses i càrrega i descàrrega.  

 Solució pel passatge que connecta els Jardins del Dr. Fleming i els Jardins de Rubió i Lluch. 

 No es soluciona tampoc el problema de mobilitat de l'entrada i sortida del portal de Floristes 

de la Rambla 10 que no té vorera i a més al estar configurada com un entrant de l'edifici 

suposa un punt perillós de poca visibilitat (pels cotxes i per persones que es poden amagar 

amb mala intenció). 

 En canvi, amb la proposta presentada es generen per als veïns problemes nous com el del 

soroll al col·locar una part del parc infantil (la destinada a nens més petits) molt a prop de 

l'edifici de pisos en comptes de solucions més silencioses com per exemple les taules de 

escacs o jocs de taula. La proposta de col·locar la càrrega i descarrega al c. Floristes de la 

Rambla el que fa és traslladar un problema existent de la pl. Gardunya a Floristes de la 

Rambla, i afegint a aquesta zona, que ja patíem el soroll dels camions que entren a la 

boqueria, ara afegim els que fan càrrega i descàrrega. 



 

 El tema del soroll és un tema clau en sí mateix que no s'ha tingut en compte al projecte 

arquitectònic. 

 Es va valorar molt positivament augmentar l'arbrat i vegetació, tot i que es va considerar 

insuficient a la pl. Gardunya. 

 

Aportacions David López (veí) 

 La plaça és molt calorosa i es planteja incorporar un punt d’aigua, com una font ornamental 
que pugui refrescar l’ambient. 

 Replantejar la localització de les taules de ping-pong entre la zona verda i el mercat ja que hi 
ha poc espai. 

 Afegir mobiliari adequat (taules i cadires) i valorar les taules tipus pícnic. 

 Valorar la possibilitat que el mercat pugui col·locar les taules i cadires a partir de les 10 i 
recollir-les cap a les 17h. 

 Afegir papereres de recollida selectiva. 
 
 


